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«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  

98

2

61
39

83

17

61

21 18

100

69

31

0
20
40
60
80

100
120

1
пит.

2
пит.

3
пит.

4
пит.

5
пит.

6
пит.

Відповіді на
запропоновані
питання

  
Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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АНДРІЙ ТВЕРДОХЛІБ 
Полтавський національний педагогічний університет імені В.Г. Короленка 

ПЕДАГОГІЧНИЙ ДОРОБОК ІВАНА (ІОВА) БОРЕЦЬКОГО 
В СТАНОВЛЕННІ КИЇВСЬКОЇ БРАТСЬКОЇ ШКОЛИ 

З’ясована роль Івана (Іова) Борецького в становленні Київської братської 
школи як центру культури, освіти, науки й мистецтва на українських землях. 
Встановлені особливості культурно-освітнього процесу в Україні 
досліджуваного періоду. 

Ключові слова: Іван (Іов) Борецький, Київська братська школа, 
культурно-освітній простір, братства, історичний досвід 

Важливою задачею сучасної освіти в Україні є навчання і виховання молодого 
покоління. Сучасна освіта молодого покоління включає в себе не тільки застосування 
інновацій, а й звернення до кращих ідей та традицій, які зберігаються у вітчизняній та 
світовій педагогіці. Унікальним часом такого досвіду є період кінця XVI – першої 
третини XVII ст. – період становлення і розвиток братських шкіл у Львові, Києві та 
інших містах України.  

© А. Твердохліб , 2016 
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Особливу роль у педагогічній думці того періоду відігравала діяльність педагога, 
священика, ректора Київської братської школи митрополита Київського Івана (Іова) 
Борецького. 

Особливості становлення і розвитку педагогічних ідей у братських школах кінця XVI 
– першої третини XVII ст. розглянуто в історико-педагогічних працях М. Возняка, 
Р. Голика, В. Замлинького, Я. Ісаєвича, І. Ісіченка, М. Кашуби, Л. Коби, А. Криловського, 
І. Крип’кевича, Т. Левченко-Комісаренко, В. Любащенка, М. Мельника, Ф. Науменка, 
В. Харламповича та ін. Важливими є також праці представників XIX ст. В. Антоновича, 
М. Булгакова, С. Голуб’єва, І. Каманіна, П. Лебединцева, М. Мухіна й ін. 

На особливу увагу заслуговує аналіз досвіду організації навчально-виховного 
процесу в братських школах українських земель у XVI – XVIII ст., й зокрема, Київської 
братської школи, що й становить мету цієї публікації. 

Братські школи – це українські національні навчальні заклади в XVI – XVIII ст. Вони 
почали створюватися у 80-х роках XVI ст.; їх організовували й утримували церковні 
братства з метою зміцнення православ’я. Першу братську школу заснувало Успенське 
братство у Львові (1586 р.). За її зразком створювалися братські школи в різних містах 
України: в Перемишлі (1592 р.), Замості (1606 р.), Любліні, Києві (1615 р.), Луцьку 
(1620 р.). В першій половині XVII ст. братські школи були створені і в деяких селах [7, с. 
81]. Дослідниця Л. Коба зазначає: «Ці школи були двох типів: елементарного та 
підвищеного, які докорінно відрізнялися від інших існуючих шкіл, приміром, 
протестантських, католицьких, православних монастирських та національних: 
єврейських, вірменських тощо. Предмети у цих школах викладалися рідною мовою, 
вивчалася антична література, філософія, розвивалися розумові здібності учнів, певною 
мірою – демократизація» [6, с. 45-47].  

Інформацію про те, як організовувався навчальний процес, знаходимо й у Статуті 
Львівської братської школи, який взято за основу і в Київській братській школі. У ньому 
визначався режим навчальної діяльності учнів, окреслювалося коло їхніх обов'язків, а 
також учителів, батьків та опікунів. Розглянемо детальніше зміст освіти у школах 
такого типу на прикладі Київської братської школи і роль Івана (Іова) Борецького в її 
становленні та розвитку. 

Київська братська школа заснована у 1615 р. діячами Київського братства. Київська 
братська школа відображала спробу православних міщан Києва зберегти свої звичаї та 
підняти на вищий рівень православну освіту, які занепали на фоні зростання 
популярності ідей унії та католицької єзуїтської системи освіти. Одним із засновників 
Київського братства та Київської братської школи, її професором та першим ректором 
(1615 —1618) був Іван Борецький[9, с. 80]. Тут навчалися діти міщан і козаків. 
Матеріальну допомогу школі надавали Петро Сагайдачний та Галшка Гулевичівна. 
15 жовтня 1615 р. Галшка Гулевичівна подарувала свій київський будинок та землю 
навколо нього Київському братству[10].  

У 1632 р. було об'єднано школу Києво-Печерської лаври з Київською братською 
школою і реорганізовано у вищий навчальний заклад – Києво-Могилянську колегію, 
яка з 1659 року була перейменована на академію. 

Організація навчального процесу Київської братської школи зафіксована у Статуті 
1620 року. Найхарактернішою особливістю братської школи з перших днів існування 
був її всестановий характер. Він передбачав демократичні основи організації школи. 
Так, зокрема, до школи приймали дітей різних станів з міст і сіл України. Братчики 
підкреслювали, що школа заснована «для навчання дітям усіх станів», «убогих за 
простибіг (безплатно), а багатих за рівним датком»[4, с. 85]. 

Навчання проводилося тодішньою руською (українською) літературною мовою. 
Вивчали слов'янську, грецьку, латинську мови (риторика, граматика, піїтика), 
діалектику, а також арифметику, геометрію, астрономію, філософію, богослов’я, музику. 
Школа була також і осередком розвитку хорового співу та українського шкільного 
театру. [6, с. 45-47]. 
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Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

На 3 питання з першої групи опитуваних 98% вказали, що зміни відбулися, 2% 
сказали про стабільність стану повітря. 100% опитуваних з другої групи вказали, що 
стан повітря змінився, і додали, що динаміка до покращення не спостерігається і 
необхідно терміново приймати рішення для покращення стану повітря. 

На 4 питання з першої групи опитуваних 61% відказали «так», а 39% вказали, що 
ніяких змін не відбудеться. У другій групі 92% сказали «так», а 8% «ні». Це вказує на 
більшу свідомість, спостережливість старшого покоління. 

На 5 питання (Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану 
атмосферного повітря?) 83% опитаних з першої групи відповіли «ні», а 17% відповіли 
«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

На 3 питання з першої групи опитуваних 98% вказали, що зміни відбулися, 2% 
сказали про стабільність стану повітря. 100% опитуваних з другої групи вказали, що 
стан повітря змінився, і додали, що динаміка до покращення не спостерігається і 
необхідно терміново приймати рішення для покращення стану повітря. 

На 4 питання з першої групи опитуваних 61% відказали «так», а 39% вказали, що 
ніяких змін не відбудеться. У другій групі 92% сказали «так», а 8% «ні». Це вказує на 
більшу свідомість, спостережливість старшого покоління. 

На 5 питання (Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану 
атмосферного повітря?) 83% опитаних з першої групи відповіли «ні», а 17% відповіли 
«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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ТАРАНЕНКО И. 
Полтавский национальный педагогический университет имени В.Г. Короленко, Украина 
РОЛЬ ТРЕНЕРА В ВОСПИТАНИИ МОРАЛЬНО-ВОЛЕВЫХ КАЧЕСТВ ТРУДНЫХ 
ПОДРОСТКОВ 
В статье рассматривается проблема обеспечения психологической и методической 

готовности тренеров к воспитанию у трудных подростков морально-волевых качеств в 
физкультурной деятельности. Для более глубокого понимания роли тренера в 
воспитательном процессе трудных подростков выделены и охарактеризована суть функций 
тренера, определены специфические особенности тренерской деятельности. 

Ключевые слова: трудные подростки, воспитание морально-волевых качеств, функции 
тренера, физкультурная деятельность. 

 
TARANENKO І. 
Poltava national pedagogical University named after V. G. Korolenko, Ukraine  
ROLE OF TRAINERS IN EDUCATION MORAL AND VOLITIONAL QUALITIES TROUBLED 
TEENS 
In terms of today has become threatening condition increasing problem of so-called "troubled 

teens". One way to nurture troubled teens is their involvement in regular physical training, since 
these classes specificity makes it possible to develop moral and volitional qualities in the broadest 
range, which is important for self-realization and self teenage personality. 

Specificity of physical activity puts high demands on both the professional and the individual 
coach. Therefore, we consider the problem of psychological and methodical preparedness of 
trainers to educate teens in difficult moral and volitional qualities in physical activity. For a deeper 
understanding of the role of the coach in the educational process troubled teens singled Author 
determined the content and functions of coach and identified specific characteristics coaching 
activities. Only by fully understanding and cooperation between coach and athlete is possible to 
achieve a high level of athletic performance, physical fitness and good breeding, including troubled 
teens.  

Keywords: troubled teens, education ox moral qualities, features a coach, athletic 
 
 
 

УДК 271:2726.1(092): 2-737 (477.83) 

АНДРІЙ ТВЕРДОХЛІБ 
Полтавський національний педагогічний університет імені В.Г. Короленка 

ПЕДАГОГІЧНИЙ ДОРОБОК ІВАНА (ІОВА) БОРЕЦЬКОГО 
В СТАНОВЛЕННІ КИЇВСЬКОЇ БРАТСЬКОЇ ШКОЛИ 

З’ясована роль Івана (Іова) Борецького в становленні Київської братської 
школи як центру культури, освіти, науки й мистецтва на українських землях. 
Встановлені особливості культурно-освітнього процесу в Україні 
досліджуваного періоду. 

Ключові слова: Іван (Іов) Борецький, Київська братська школа, 
культурно-освітній простір, братства, історичний досвід 

Важливою задачею сучасної освіти в Україні є навчання і виховання молодого 
покоління. Сучасна освіта молодого покоління включає в себе не тільки застосування 
інновацій, а й звернення до кращих ідей та традицій, які зберігаються у вітчизняній та 
світовій педагогіці. Унікальним часом такого досвіду є період кінця XVI – першої 
третини XVII ст. – період становлення і розвиток братських шкіл у Львові, Києві та 
інших містах України.  
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Особливу роль у педагогічній думці того періоду відігравала діяльність педагога, 
священика, ректора Київської братської школи митрополита Київського Івана (Іова) 
Борецького. 

Особливості становлення і розвитку педагогічних ідей у братських школах кінця XVI 
– першої третини XVII ст. розглянуто в історико-педагогічних працях М. Возняка, 
Р. Голика, В. Замлинького, Я. Ісаєвича, І. Ісіченка, М. Кашуби, Л. Коби, А. Криловського, 
І. Крип’кевича, Т. Левченко-Комісаренко, В. Любащенка, М. Мельника, Ф. Науменка, 
В. Харламповича та ін. Важливими є також праці представників XIX ст. В. Антоновича, 
М. Булгакова, С. Голуб’єва, І. Каманіна, П. Лебединцева, М. Мухіна й ін. 

На особливу увагу заслуговує аналіз досвіду організації навчально-виховного 
процесу в братських школах українських земель у XVI – XVIII ст., й зокрема, Київської 
братської школи, що й становить мету цієї публікації. 

Братські школи – це українські національні навчальні заклади в XVI – XVIII ст. Вони 
почали створюватися у 80-х роках XVI ст.; їх організовували й утримували церковні 
братства з метою зміцнення православ’я. Першу братську школу заснувало Успенське 
братство у Львові (1586 р.). За її зразком створювалися братські школи в різних містах 
України: в Перемишлі (1592 р.), Замості (1606 р.), Любліні, Києві (1615 р.), Луцьку 
(1620 р.). В першій половині XVII ст. братські школи були створені і в деяких селах [7, с. 
81]. Дослідниця Л. Коба зазначає: «Ці школи були двох типів: елементарного та 
підвищеного, які докорінно відрізнялися від інших існуючих шкіл, приміром, 
протестантських, католицьких, православних монастирських та національних: 
єврейських, вірменських тощо. Предмети у цих школах викладалися рідною мовою, 
вивчалася антична література, філософія, розвивалися розумові здібності учнів, певною 
мірою – демократизація» [6, с. 45-47].  

Інформацію про те, як організовувався навчальний процес, знаходимо й у Статуті 
Львівської братської школи, який взято за основу і в Київській братській школі. У ньому 
визначався режим навчальної діяльності учнів, окреслювалося коло їхніх обов'язків, а 
також учителів, батьків та опікунів. Розглянемо детальніше зміст освіти у школах 
такого типу на прикладі Київської братської школи і роль Івана (Іова) Борецького в її 
становленні та розвитку. 

Київська братська школа заснована у 1615 р. діячами Київського братства. Київська 
братська школа відображала спробу православних міщан Києва зберегти свої звичаї та 
підняти на вищий рівень православну освіту, які занепали на фоні зростання 
популярності ідей унії та католицької єзуїтської системи освіти. Одним із засновників 
Київського братства та Київської братської школи, її професором та першим ректором 
(1615 —1618) був Іван Борецький[9, с. 80]. Тут навчалися діти міщан і козаків. 
Матеріальну допомогу школі надавали Петро Сагайдачний та Галшка Гулевичівна. 
15 жовтня 1615 р. Галшка Гулевичівна подарувала свій київський будинок та землю 
навколо нього Київському братству[10].  

У 1632 р. було об'єднано школу Києво-Печерської лаври з Київською братською 
школою і реорганізовано у вищий навчальний заклад – Києво-Могилянську колегію, 
яка з 1659 року була перейменована на академію. 

Організація навчального процесу Київської братської школи зафіксована у Статуті 
1620 року. Найхарактернішою особливістю братської школи з перших днів існування 
був її всестановий характер. Він передбачав демократичні основи організації школи. 
Так, зокрема, до школи приймали дітей різних станів з міст і сіл України. Братчики 
підкреслювали, що школа заснована «для навчання дітям усіх станів», «убогих за 
простибіг (безплатно), а багатих за рівним датком»[4, с. 85]. 

Навчання проводилося тодішньою руською (українською) літературною мовою. 
Вивчали слов'янську, грецьку, латинську мови (риторика, граматика, піїтика), 
діалектику, а також арифметику, геометрію, астрономію, філософію, богослов’я, музику. 
Школа була також і осередком розвитку хорового співу та українського шкільного 
театру. [6, с. 45-47]. 
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Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

На 3 питання з першої групи опитуваних 98% вказали, що зміни відбулися, 2% 
сказали про стабільність стану повітря. 100% опитуваних з другої групи вказали, що 
стан повітря змінився, і додали, що динаміка до покращення не спостерігається і 
необхідно терміново приймати рішення для покращення стану повітря. 

На 4 питання з першої групи опитуваних 61% відказали «так», а 39% вказали, що 
ніяких змін не відбудеться. У другій групі 92% сказали «так», а 8% «ні». Це вказує на 
більшу свідомість, спостережливість старшого покоління. 

На 5 питання (Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану 
атмосферного повітря?) 83% опитаних з першої групи відповіли «ні», а 17% відповіли 
«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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Про організацію навчально-виховного процесу школи також чітко роз’яснює статут 
цього закладу, в якому сказано: «О 9-й ранку розпочиналися заняття влітку, зимою 
вчитель визначав, коли розпочинати навчання. В результаті успіхів у класі учень 
займав певне місце за партою. Якщо хтось із учнів не з'являвся на урок – учитель 
посилав когось із вихованців з'ясувати причину. Навчальний день починався з 
молитви, а потім школярі відповідали домашнє завдання і перевірялися виконані 
вдома письмові роботи. Після цього вчитель пояснював новий матеріал і видавав учням 
завдання, щоб вони переписали їх удома. Іноді урок проходив у формі бесіди чи 
диспуту. Потім відпочинок. Діти обідали і знову поверталися до школи, виконували і 
перевіряли домашні завдання один у одного» [8, с. 118-119]. 

Одним із найяскравіших представників педагогічних ідей Львівської братської 
школи саме й був Іван (Іов) Борецький. Дослідник життя І. Борецького М. Возняк у своїй 
книзі зазначав: «Іван Борецький належав до тих освічених людей, які виступали проти 
поширення в Україні католицтва, але розуміли, що успіх цієї справи залежить великою 
мірою від розвитку шкільної освіти». Борецький говорив: «Латинські зразки шкіл 
необхідні для того, щоби нашу Русь не називали глупою Руссю. А то піде бідний русин 
на трибунал, на сейм чи сеймик, у повітовий міський суд або земський – дивишся bez 
laciny placi usiny (без латини – без вини винний): ні судді, ні стряпчого, ні розуму, ні 
посла; дивиться тільки то на того, то на другого, вирячивши очі як ворона». Вихід був 
один: поставити українські школи в науковому відношенні на рівень, не нижчий від 
єзуїтських. На досягнення цієї мети спрямував свою освітньо-педагогічну діяльність 
Іван Борецький [2, с. 17]. 

М. Возняк далі пише «Іван Борецький не регламентував науку дітей схоластичним 
вивченням «граматики богомольного й праведнословного часословія», як 
рекомендував Іван Вишенський, а прагнув до того, щоб маленькі українці знали й сім 
наук визвольних» [2, с. 18]. Таким чином, до вирішення дидактичних питань він 
підходив з передових позицій свого часу, у дусі принципів педагогіки реалістичного 
гуманізму. Викладання, яке спирається на досвід, на свідоме засвоєння, передбачає 
практичну користь від отриманих знань. 

Таке твердження було принципово новим порівняно із середньовічною 
схоластикою. Залишилося вкрай мало відомостей про те, як Іван Борецький вирішував 
конкретні питання дидактики. Відомо тільки, що він був «неабияким дидаскалом». 
Дотримуючись традицій педагогіки братських шкіл, основи якої відомі за їхніми 
статутами, прагнув учнів «привчати пояснювати читане, розмірковувати та розуміти» 
те, що вивчається. У проведенні виховної роботи з дітьми та юнацтвом просвітитель 
рекомендував спиратися передусім на «науку». Адже вона – джерело всілякої 
доброчесності, так само, як і авторитет, і особистий приклад батьків та вчителів. 
Питання морального виховання Іван Борецький вирішував в основному в дусі 
принципів християнської моралі. Він розумів, що за умов жорсткої ідеологічної 
боротьби патріотичні завдання поширення освіти можуть бути реалізовані тільки 
людьми, вихованими в дусі безмежної відданості своєму народові. Просвітитель 
віддавав перевагу світській освіті над духовною. Він обстоював принципи 
загальнодоступної національномовної освіти з обов’язковим вивченням класичних 
дисциплін, зокрема латинської мови. Основною метою виховання й освіти він вважав 
підготовку людини до активної суспільної діяльності на користь рідного народу. 

У своїй праці «Про виховання чад» І. Борецький наголошував на необхідності 
систематичного виховання дітей з раннього віку; підкреслювалося значення позитивного 
прикладу дорослих, обов’язку батьків перед суспільством і самими дітьми за їхнє 
виховання. Він піддавав сумніву твердження про визначення долі людини наперед. Радив 
батькам віддавати дітей у науку, оскільки наука – джерело всього доброго. Вважав, що 
виховання треба починати з раннього віку, що навички, прищеплені з дитинства, 
визначають поведінку людини впродовж усього життя. Батькам слід серйозно ставитися 
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до вибору вчителя, обираючи «ізрядно розумного, не розбійника, не п’яницю і в 
художестві іскусного». Вчителів треба поважати й любити не менше, ніж батьків [1, с. 3]. 

У час, коли Борецький був митрополитом, він строго контролював кошти, щоб не по 
цілі використовували (не на навчання учнів, а на будівництво храму) у закладі, які 
передав по заповіту у спадок Львівській братській школі гетьман Петро Сагайдачний. У 
протилежному випадку Іов Борецький погрожував «страшным именем Господа Бога, 
грозным и справедливым на злых делателей судом Вседержителя» [3, с. 205]. 

Отже, мав місце значний вплив першого ректора Івана Борецького на становлення 
педагогічної думки Київської братської школи щодо навчання і виховання дітей і ролі 
співпраці вчителя і батьків дитини у розвитку її здібностей.  

Зауважимо, що виявлені теоретичні засади в навчанні і вихованні молоді в Київській 
братській школі можуть бути адаптовані для цілей сучасної освіти, яка повертається до 
своїх культурних витоків християнської моралі, а це, у свою чергу, спонукає до 
подальших наукових пошуків. Перспективою подальшого наукового дослідження 
вважаємо вивчення впливу педагогічних ідей Івана (Іова) Борецького на становлення 
та розвиток Київських духовних школ. 
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Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

На 3 питання з першої групи опитуваних 98% вказали, що зміни відбулися, 2% 
сказали про стабільність стану повітря. 100% опитуваних з другої групи вказали, що 
стан повітря змінився, і додали, що динаміка до покращення не спостерігається і 
необхідно терміново приймати рішення для покращення стану повітря. 

На 4 питання з першої групи опитуваних 61% відказали «так», а 39% вказали, що 
ніяких змін не відбудеться. У другій групі 92% сказали «так», а 8% «ні». Це вказує на 
більшу свідомість, спостережливість старшого покоління. 

На 5 питання (Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану 
атмосферного повітря?) 83% опитаних з першої групи відповіли «ні», а 17% відповіли 
«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

На 3 питання з першої групи опитуваних 98% вказали, що зміни відбулися, 2% 
сказали про стабільність стану повітря. 100% опитуваних з другої групи вказали, що 
стан повітря змінився, і додали, що динаміка до покращення не спостерігається і 
необхідно терміново приймати рішення для покращення стану повітря. 

На 4 питання з першої групи опитуваних 61% відказали «так», а 39% вказали, що 
ніяких змін не відбудеться. У другій групі 92% сказали «так», а 8% «ні». Це вказує на 
більшу свідомість, спостережливість старшого покоління. 

На 5 питання (Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану 
атмосферного повітря?) 83% опитаних з першої групи відповіли «ні», а 17% відповіли 
«так», з другої групи – 29% погодилися відмовитись від автотранспорту, а 71% – ні. Це 
вказує на рівень культури населення, що є також проблемою, вартою нагального 
вирішення.  

На 6 питання відповіді обох груп опитаних є майже однаковими. З першої групи 61% 
вказали на необхідність перебудови доріг, з другої – 67%; 21% з першої та 18% з другої 
групи вказали на необхідність оптимізації системи світлофорної сигналізації. На 
можливість зміни системи двигунів авто сподіваються 18% з першої та 15% з другої групи. 

Результати опитування узагальнено на рис. 1-2.  
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Рис. 1. Результати опитування 1 групи людей (вік опитаних 18-25 років) 
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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Про організацію навчально-виховного процесу школи також чітко роз’яснює статут 
цього закладу, в якому сказано: «О 9-й ранку розпочиналися заняття влітку, зимою 
вчитель визначав, коли розпочинати навчання. В результаті успіхів у класі учень 
займав певне місце за партою. Якщо хтось із учнів не з'являвся на урок – учитель 
посилав когось із вихованців з'ясувати причину. Навчальний день починався з 
молитви, а потім школярі відповідали домашнє завдання і перевірялися виконані 
вдома письмові роботи. Після цього вчитель пояснював новий матеріал і видавав учням 
завдання, щоб вони переписали їх удома. Іноді урок проходив у формі бесіди чи 
диспуту. Потім відпочинок. Діти обідали і знову поверталися до школи, виконували і 
перевіряли домашні завдання один у одного» [8, с. 118-119]. 

Одним із найяскравіших представників педагогічних ідей Львівської братської 
школи саме й був Іван (Іов) Борецький. Дослідник життя І. Борецького М. Возняк у своїй 
книзі зазначав: «Іван Борецький належав до тих освічених людей, які виступали проти 
поширення в Україні католицтва, але розуміли, що успіх цієї справи залежить великою 
мірою від розвитку шкільної освіти». Борецький говорив: «Латинські зразки шкіл 
необхідні для того, щоби нашу Русь не називали глупою Руссю. А то піде бідний русин 
на трибунал, на сейм чи сеймик, у повітовий міський суд або земський – дивишся bez 
laciny placi usiny (без латини – без вини винний): ні судді, ні стряпчого, ні розуму, ні 
посла; дивиться тільки то на того, то на другого, вирячивши очі як ворона». Вихід був 
один: поставити українські школи в науковому відношенні на рівень, не нижчий від 
єзуїтських. На досягнення цієї мети спрямував свою освітньо-педагогічну діяльність 
Іван Борецький [2, с. 17]. 

М. Возняк далі пише «Іван Борецький не регламентував науку дітей схоластичним 
вивченням «граматики богомольного й праведнословного часословія», як 
рекомендував Іван Вишенський, а прагнув до того, щоб маленькі українці знали й сім 
наук визвольних» [2, с. 18]. Таким чином, до вирішення дидактичних питань він 
підходив з передових позицій свого часу, у дусі принципів педагогіки реалістичного 
гуманізму. Викладання, яке спирається на досвід, на свідоме засвоєння, передбачає 
практичну користь від отриманих знань. 

Таке твердження було принципово новим порівняно із середньовічною 
схоластикою. Залишилося вкрай мало відомостей про те, як Іван Борецький вирішував 
конкретні питання дидактики. Відомо тільки, що він був «неабияким дидаскалом». 
Дотримуючись традицій педагогіки братських шкіл, основи якої відомі за їхніми 
статутами, прагнув учнів «привчати пояснювати читане, розмірковувати та розуміти» 
те, що вивчається. У проведенні виховної роботи з дітьми та юнацтвом просвітитель 
рекомендував спиратися передусім на «науку». Адже вона – джерело всілякої 
доброчесності, так само, як і авторитет, і особистий приклад батьків та вчителів. 
Питання морального виховання Іван Борецький вирішував в основному в дусі 
принципів християнської моралі. Він розумів, що за умов жорсткої ідеологічної 
боротьби патріотичні завдання поширення освіти можуть бути реалізовані тільки 
людьми, вихованими в дусі безмежної відданості своєму народові. Просвітитель 
віддавав перевагу світській освіті над духовною. Він обстоював принципи 
загальнодоступної національномовної освіти з обов’язковим вивченням класичних 
дисциплін, зокрема латинської мови. Основною метою виховання й освіти він вважав 
підготовку людини до активної суспільної діяльності на користь рідного народу. 

У своїй праці «Про виховання чад» І. Борецький наголошував на необхідності 
систематичного виховання дітей з раннього віку; підкреслювалося значення позитивного 
прикладу дорослих, обов’язку батьків перед суспільством і самими дітьми за їхнє 
виховання. Він піддавав сумніву твердження про визначення долі людини наперед. Радив 
батькам віддавати дітей у науку, оскільки наука – джерело всього доброго. Вважав, що 
виховання треба починати з раннього віку, що навички, прищеплені з дитинства, 
визначають поведінку людини впродовж усього життя. Батькам слід серйозно ставитися 
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до вибору вчителя, обираючи «ізрядно розумного, не розбійника, не п’яницю і в 
художестві іскусного». Вчителів треба поважати й любити не менше, ніж батьків [1, с. 3]. 

У час, коли Борецький був митрополитом, він строго контролював кошти, щоб не по 
цілі використовували (не на навчання учнів, а на будівництво храму) у закладі, які 
передав по заповіту у спадок Львівській братській школі гетьман Петро Сагайдачний. У 
протилежному випадку Іов Борецький погрожував «страшным именем Господа Бога, 
грозным и справедливым на злых делателей судом Вседержителя» [3, с. 205]. 

Отже, мав місце значний вплив першого ректора Івана Борецького на становлення 
педагогічної думки Київської братської школи щодо навчання і виховання дітей і ролі 
співпраці вчителя і батьків дитини у розвитку її здібностей.  

Зауважимо, що виявлені теоретичні засади в навчанні і вихованні молоді в Київській 
братській школі можуть бути адаптовані для цілей сучасної освіти, яка повертається до 
своїх культурних витоків християнської моралі, а це, у свою чергу, спонукає до 
подальших наукових пошуків. Перспективою подальшого наукового дослідження 
вважаємо вивчення впливу педагогічних ідей Івана (Іова) Борецького на становлення 
та розвиток Київських духовних школ. 

Список використаних джерел 
1. Борецький І. Іже в святих отця нашого Іоанна Златоуста бесіда вибрана о 

воспітанії чад / І. Борецький. – Л., 1609. – 36 с. 
2. Возняк М.С. О воспитании чад / М.С. Возняк // Пам’ятки братських шкіл на 

Україні. – К., 1985. – 25 с. 
3. Голубев С. Киевский митрополит Петр Могила и его духовные сподвижники / 

С. Голубев. − К., − Т. I. – 559 с. 
4. Diplomata Statutaria. Юбилейное издание в память 300-летия основания 

Львовского Ставропигийского братства. – Л., 1886. − Т. 1. – 215 с. 
5. Ісаєвич Я. Найстаріші документи про діяльність братств на Україні /Я. Ісаєвич // 

– К., 1966. – Вип. 2. – С. 12-22. 
6. Коба Л. А. Братські школи в Україні : XVI – XVII ст. / Л. А. Коба // Початкова 

школа. – 1994. – № 11. – С. 45-47. 
7. Радянська енциклопедія історії України. – К., 1971. − Т. 3 – 375 с.  
8. ЦДІАУЛ. Ф. 129. Оп. 1. Спр. 68. "Альбом" Львівського Ставропігійського братства 

(рукопис у збірці ЛІМ), – Арк. 22-39. Публікація: MCS. – С. 603. 
9. Києво-Могилянська академія в іменах. XVII—XVIII ст. — К.: Вид. дім «КМ 

Академія», 2001. 
10. Дарча Галшки Гулевичівни // Памятники, изданніе временной Комиссиею для 

разбора древних актов.— К., 1846.— Т. 2.— С. 1-29. 
 

Стаття надійшла до редакції 19.11.2016 р. 

ТВЕРДОХЛЕБ А. 

Полтавский национальный педагогический университет имени В.Г. Короленко, Украина 

ПЕДАГОГИЧЕСКОЕ НАСЛЕДИЕ ИВАНА (ИОВА) БОРЕЦКОГО В СТАНОВЛЕНИИ 
КИЕВСКОЙ БРАТСКОЙ ШКОЛЫ 

Выяснена роль Ивана (Иова) Борецкого в становлении Киевской братской школы как 
центра культуры, образования, науки и искусства на украинских землях. Установлены 
особенности культурно-образовательного процесса в Украине исследуемого периода. 

Ключевые слова: Иван (Иов) Борецкий, Киевская братская школа, культурно-
образовательное пространство, братства, исторический опыт 



ISSN 2075-146X/ Витоки педагогічної майстерності. 2016. Випуск 18 

 6 

Першим етапом упровадження авторського проекту було вивчення ставлення 
громадськості Полтави до проблеми. З цією метою проведено опитування серед 
населення м. Полтава. Респондентами виступили 150 осіб 2-х вікових категорій (18-25 
років та 30-40 років), які відповіли на наступні питання розробленої нами анкети:  

1. Чи влаштовує Вас стан атмосферного повітря на сьогоднішній день? (так, ні). 
2. На Вашу думку, яке джерело забруднення має більший вплив на стан 

атмосферного повітря? (транспорт, промисловість). 
3. Чи змінився стан атмосферного повітря за останні 10 років? (так, ні). 
4. Чи покращиться стан повітря при зменшенні кількості автотранспорту? (так, ні). 
5. Чи готові Ви відмовитись від транспорту заради покращення стану атмосферного 

повітря? (так, ні). 
6. Які шляхи вважаєте пріоритетними для покращення автотранспортної системи з 

метою підвищення якості повітря? (перебудова доріг, зміна системи двигунів авто, 
оптимізація системи світлофорної сигналізації). 

Проаналізувавши результати дослідження, ми встановили, що на 1 питання 100 % 
опитуваних з двох груп відповіли «ні». 

На 2 питання з першої групи опитуваних 69% зазначили транспорт, а 31% вказали 
на промисловість. З другої групи – 58% вказали на транспорт, а 42% – на промислові 
об’єкти. Проте, всі закцентували, що з кожним роком кількість промислових об’єктів 
зменшується, а транспортних одиниць – збільшується.  

-  
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Рис. 2. Результати опитування 2 групи людей (вік опитаних 30-40 років) 
 
Опитування дало змогу встановити, що старше за віком населення більш 

зацікавлене у покращенні стану атмосферного повітря міста, і дало підстави 
стверджувати, що екологічне виховання молоді потребує нових підходів і педагогічних 
пошуків.  

Необхідне термінове вирішення цього питання та є потреба підвищувати рівень 
екологічної культури нації з метою покращення стану навколишнього природного 
середовища – такий висновок зробили студенти – учасники проекту. 

Загалом же населення Полтави зацікавлене в покращенні стану атмосферного 
повітря, і хоча старше покоління більшою мірою ним стурбоване, проте, як засвідчили 
результати опитування, молодь не залишається осторонь проблеми. 

Другим етапом проекту стали інформаційний пошук та розробка шляхів вирішення 
проблеми. Визначено, що головною метою вдосконалення управління 
автотранспортною системою обласного центру є мінімізація впливу автотранспорту на 
екологічну ситуацію в місті [4]. 

Для дослідження обрано три модельні ділянки  міста, а саме: модельна ділянка № 1 
(перехрестя вул. Соборності, вул. Зіньковська та вул. Халтуріна); модельна ділянка № 2 
(перехрестя вул. Європейська, вул. Рози Люксембург та вул. Кагамлика) і модельна 
ділянка № 3 (Зінківський переїзд). 

Визначено інтенсивність руху автомобільного транспорту, що дало змогу в 
подальшому розробити схему врегулювання руху на модельних ділянках. 

З’ясовано, що на модельній ділянці № 1 за час дослідження рухалося близько 8774 
автомобілів. На модельній ділянці № 2 – 7770 автомобілів та на модельній ділянці № 3 
–  6963 автомобілі.  

На трьох модельних ділянках зафіксовано близько 23507 автомобілів за 
досліджуваний період, тобто, інтенсивність руху в місті є високою. Найбільшу 
інтенсивність руху відзначено на модельній ділянці № 1 (37,3%) та № 2 (33,1%), 
оскільки вони знаходяться у центральній частині міста, найменшу – на модельній 
ділянці № 3 (29,6%), що є окраїнною. Аби усунути надмірну завантаженість 
центральних вулиць автомобільним транспортом, було розроблено схему регулювання 
транспортного руху на трьох модельних ділянках [3]. 

Оскільки на модельній ділянці № 1 зосереджено 12 напрямів руху та шість 
світлофорів, дві стоп-лінії, найкращою пропозицією визнано спорудження 
автомобільного підземного тунелю в двох напрямах по вул. Соборності. Це дозволить 
зменшити інтенсивність руху на даному перехресті через зняття двох стоп-ліній та 
світлофора. 
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TVERDOHLIB А. 
Poltava national pedagogical University named after V.  Korolenko, Ukraine 
PEDAGOGICAL HERITAGE OF IVAN (JOV) BORETSKY IN THE FORMATION OF THE KIEV 
BROTHERHOOD SCHOOL 
Clarified the role of Ivan (Іоv) Boretsky in the formation of the Kiev brotherhood school as a 

center of culture, education, science and art in Ukrainian lands. The features of cultural and 
educational process in Ukraine of the study period. Special attention deserves the experience of 
organization of educational process in the common schools of the Ukrainian lands in the XVI – XVIII 
century and, in particular, of the Kiev brotherhood school, which is the purpose of this publication. 
One of the founders of Kyiv brotherhood and the Kiev brotherhood school Professor and first rector 
(1615 -1618) was Ivan Boretsky. In the Charter of the fraternal school was determined by the mode 
of educational activity of students, their responsibilities, as well as teachers, parents, and guardians. 
A characteristic feature of the sister school from the first days of its existence was all-classes 
character, the school took children of different classes of cities and villages of Ukraine. Ivan 
Boretsky was one of those educated people who understand that the success of this business 
depends largely on the development of school education, which should be placed in academic 
relation to the level not lower than that from the Jesuit. The achievement of this goal has directed 
its educational-pedagogical work of Ivan Boretsky. 

Keywords: Ivan (Іоv) Boretsky, Kiev Brother School, educationally-cultural space, didascal, 
fraternities, historical experience. 
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Н. М. Тарасевич, В. М. Чайкою. Здобутки етнопедагогіки як науки аналізували у своїх 
працях Г. Н. Волков, В. І. Кононенко, В. Г. Кузь, Н. В. Лисенко, В. А. Мосіяшенко, 
Є. Н. Приступа, М. Г. Стельмахович, О. В. Сухомлинська, Є. І. Сявавко, Т. П. Усатенко, 
Г. Г. Філіпчук, М. А. Хайруддінов. Питання трактування поняття, різних видів 
професійно-педагогічної компетентності, особливостей організації процесу 
формування цього особистісного утворення висвітлювались у працях О. Б. Бігич, 
І. О. Зимньої, І. А. Зязюна, Н. В. Кузьміної, А. К. Маркової, В. В. Радула, С. А. Ракова, 
В. О. Сластьоніна, Л. Л. Хоружої та інших науковців. Питання визначення сутності 
педагогічної майстерності вчителя-вихователя у контексті її взаємозв’язку з 
етнопедагогічною компетентністю фахівця у галузі освіти не знайшли належного 
висвітлення в науковій літературі, що й зумовило мету і завдання даної статті. 

Мета статті: характеристика етнопедагогічного аспекту професійної майстерності 
вчителя-вихователя та специфіка його врахування у процесі формування педагогічної 
майстерності в майбутніх фахівців у галузі освіти. 

Виклад основного матеріалу дослідження. Відповідно до результатів досліджень 
І. А. Зязюна, Л. В. Крамущенко, І. Ф. Кривоноса, О. Г. Мирошник. В. А. Семиченко, 
Н. М. Тарасевич, педагогічну майстерність ми розглядаємо як комплекс властивостей 
особистості, що забезпечує самоорганізацію високого рівня професійної діяльності 
педагога на рефлексивній основі [4, с. 30]. Підвалиною професійної майстерності 
виступає професійна компетентність, яку Н. В. Гузій відносить до когнітивної складової 
педагогічного професіоналізму [2, с. 181]. На думку названих науковців, саме 
професійна компетентність у структурі педагогічної майстерності й педагогічного 
професіоналізму «забезпечує цілісність системи, що самоорганізовується» [4, с. 30]. 

Педагогічну компетентність варто розглядати як єдність різних її видів. Зважаючи 
на залежність педагогічної компетентності від професійної культури педагога, у 
визначенні педагогічної компетентності ми керуємось ідеєю її взаємозв’язку з різними 
сферами культури. Багатогранність наукового педагогічного знання, що проектується 
на професійну компетентність педагога, визначають багатоаспектність педагогічної 
компетентності та педагогічної майстерності в цілому. 

Соціально-економічні зміни в суспільстві, тенденції гуманітарної конверсії 
загострили потребу в діяльності педагога, спроможного осмислити закономірності 
соціалізації особистості з огляду на традиції та трансформацію соціокультурного 
простору, організувати на цій основі культуровідповідне освітнє середовище, усі 
компоненти якого наповнені людським сенсом, допомогти дитині та молодій людині 
самореалізуватися, виявити власний творчий потенціал у всіх сферах життєдіяльності. 
Інтеграція української системи вищої професійної освіти до світового освітнього 
простору, потреба в розв’язанні глобальних проблем входження людини в соціальний 
світ, що пов’язані з тенденціями до етнічного відродження, інтенсифікації міжетнічних 
контактів, адаптації людини в багатонаціональному світі, зумовлюють необхідність 
підготовки компетентного фахівця в галузі освіти, що є носієм своєї національної 
культури та спроможний ураховувати у професійній діяльності педагогічні надбання 
різних народів. У цьому контексті актуальним виявляється етнопедагогічний аспект 
педагогічної майстерності вчителя-вихователя, який знаходить відображення у такому 
різновиді професійної компетентності педагога, як етнопедагогічна компетентність. 

Етнопедагогічну компетентність фахівця в галузі освіти в дослідженні трактовано 
як різновид професійної компетентності педагога, особистісне утворення, що виявляє 
засвоєння фахівцем досвіду пізнавальної діяльності в галузі етнопедагогіки, емоційно-
ціннісних відношень щодо нього, досвіду творчої діяльності в оперуванні 
етнопедагогічною інформацією, певного досвіду розв’язання педагогічних проблем, 
пов’язаних із застосуванням на теоретичному та практичному рівнях надбань 
етнопедагогічної культури. Цей вид професійно-педагогічної компетентності являє 
собою взаємодію мотиваційно-ціннісного, когнітивного, операційно-технологічного й 
індивідуально-особистісного компонентів. У визначенні етнопедагогічної 




